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ZPRÁVY Z MĚSTYSE   
 

Úpravy na hřbitově 
 

Na místním hřbitově bylo dokončeno rozšíření 

hřbitovních míst, kde se počítá s umístěním devíti 

urnových hrobů s rozměrem metr x metr. Některá 

místa jsou již pronajata. V Případě zájmu o proná-

jem hrobového místa je potřeba, po domluvě na 

úřadu městyse, podat žádost. Celkový vzhled to-

hoto rozšíření jsme se snažili zachovat ve stávají-

cím duchu celého hřbitova a také v souznění se stá-

vající kašnou. V kamenné zídce vedle kašny jsme 

instalovali ještě jeden kohout pro napouštění konví, 

který je napojen přímo do vodovodní přípojky pro 

hřbitov. Chtěli jsme vyhovět dřívějším připomínkám k pomalému nátoku vody přímo 

z kašny, který funguje vlastním tlakem.  
 

Stání na kontejnery 
 

V letošní roce jsme naplánovali postupné dobudo-

vávání zpevněných ploch pod kontejnery na tříděný 

odpad, kterých máme po naší obci celkem sedm-

náct. Někde jsou plochy asfaltové a nebude potřeba 

je zpevňovat. Jedná se nám hlavně o travnaté plo-

chy a zlepšení celkového vzhledu sběrných míst. 

Z technického hlediska jde o zajištění kontejnerů 

a jejich bezproblémovou manipulaci a dále pak jed-

nodušší úklid těchto míst. Letos jsme již dvě plochy 

zpevnili – u zastávky Lihovar a na horním konci na 

p.p.č.3210. Do konce roku plánujeme zpevnit plo-

chu u dolní hasičské zbrojnice vedle mostu. 
 



Radiměřský zpravodaj  ZÁŘÍ 2024 2 

 

Nástavba budovy čp. 440 - mateřská škola, zdravotní středisko, pošta 
 

V současné době jsme připravovali  podání žádostí o dotace na vybudování dětské skupiny 

dostavbou jednoho patra na části výše uvedené  budovy. Na zřízení dětské skupiny je 

možné získat až 25 mil. – dotace 100%. Měla by vzniknout jedna třída pro 24 dětí v pro-

vozním režimu dětské skupiny. Chtěli bychom tak vyhovět rodičům, kteří by mohli své 

děti dát do dětské skupiny ( režim chceme nastavit ve vazbě na naší školku) již od dvou 

let. Je zde  také naplánováno řešení bezbariérového přístupu. Dále jsme tento projekt roz-

šířili i na modernizaci kuchyně a řešení energetické úspory, také formou dotace z OPŽP. 

Uvidíme, zda se nám podaří uspět v dotačních podporách. Jsou pro nás důležité pro sa-

motné zahájení akce, která je projekčně odhadována na cca. 35 mil.  
 

Komplexní rekonstrukce budovy čp. 213 ZŠ – školní jídelna a družina 
 

Na tuto rekonstrukci byla zpracována projektová dokumentace, která řeší kompletní re-

konstrukci dvora, kde by došlo ke zbourání stávajících skladů. Je zde naplánováno vybu-

dování venkovní učebny s využitím pro školní družinu. Vnitřní prostory budou kompletně 

sanovány a dojde k výměně dlažeb na podlaze a úpravě situace příček. Budou přebudovány 

prostory kuchyně a jídelny vč. osazení nového nízkoenergetického gastro-vybavení. Dále 

pak bude vybudována učebna pro družinu a cvičná kuchyňka pro výuku vaření. Budova 

bude také rozšířena o přístavbu (z předního pohledu směrem napravo), kde vznikne nový 

bezbariérový přístup do budovy a kompletně nové WC. I na tento projekt chceme čerpat 

dotační podporu z různých zdrojů. Vnitřní stav této budovy si opravu vyžaduje a budeme 

věřit, že i tento projekt v hodnotě přes 30 mil. se nám podaří realizovat. 
 

                                                                                                         Roman Satrapa, starosta 
 

Návštěva našeho městyse panem hejtmanem Pardubického kraje  

Martinem Netolickým 
 

Dne 25.7.2024 náš městys navštívil hejtman Pardubického kraje Martin Netolický , který 

tuto návštěvu naplánoval jako náhradu za pozvání na slavnostní otevření nového 

společenského domu, kterého se bohužel nemohl zúčastnit. Setkání a debata o potřebách 

městyse nebo s čím by nám mohl pan hejtman pomoci,  proběhla na úřadu městyse. Tohoto 

setkání spolu se mnou se zúčastnili radní pan Ing. Miroslav Kučera a Jiří Bureš. 
 

Hlavním tématem setkání byla oprava silnice, která prochází našim městysem a úsek 

směrem ke kostelu v Hradci nad Svitavou. Tento úsek a jeho úpravu máme již zanesenu 

i do územního plánu v rámci plánované budoucí opravy. Dále se debatovalo o výstavbě 

v našem městysu a přibývání obyvatel, o dotačních možnostech podpory na vyhudování 

nástavby a rozšíření kapacity mateřské školky formou dětské skupiny a o plánované 

rekonstrukci školní jídelny a družiny. Pan hejtman nám závěrem debaty slíbil, že prověří 

situaci ohledně řešení opravy silnice, která je ve špatném stavu a shodli jsme se na tom, že 

by bylo možné opravu provést méně nákladným způsobem tak, jak byly opraveny např. 

dva úseky ve směru ke kostelu v Hradci nad Svitavou. 
 

Návštěva pana hejtmana byla ukončena prohlídkou nového společenského domu, který se 

mu velice líbil a kvitoval práci architekta. Také jsme při této příležitosti nabídli možnost 
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využití společenského domu pro Pardubický kraj, např.  setkání obcí pardubického kraje, 

různá školení atd. Pardubický kraj tuto stavbu podpořil dotací ve výši 1 200 000 Kč.  

                             Roman Satrapa, starosta 
 

   
 

Radiměřská knihovna 
 

Vítejte v místní knihovně! 

Od dubna letošního roku najdete Místní knihovnu 

Radiměř v nových prostorách Společenského domu 

v prvním patře. Ke knihám se dostane bez problémů 

i ten z vás, komu chůze do schodů činí potíže nebo se 

mu jednoduše do schodů nechce. Budova má totiž 

skvělý výtah, který vás do patra ke knihovně doveze. 
 

Na webových stránkách městyse najdete odkazy na 

knihovnu. Zde můžete také online nahlédnout do 

katalogu Tritius, který obsahuje seznam všech knih 

našeho knižního fondu. 

Koncem května došlo v knihovně k revizi, kterou 

provádějí pracovnice svitavské knihovny, pod niž naše 

místní knihovna patří. Vzhledem ke špatnému stavu 

řady knih, bylo nutné opravdu velké množství knih 

vyřadit. Tyto knihy jsou do 15.září k dispozici 

k rozebrání v improvizovaném bazaru v prostoru vedle 

knihovny. 
 

Během letních prázdnin se mi podařilo do knihovny 

sehnat několik desítek nových knih a zároveň nám 

svitavská knihovna věnovala více než stovku dalších 

knih do stálého fondu. Dále nám byl zdvojnásoben 

počet knih ve výměnném fondu, který je dvakrát ročně 

obměňován. Ten obsahuje nejnovější knihy a bestsellery, které jsou mezi čtenáři 

nejžádanější. Mezi nimi jsou samozřejmě tituly našich i zahraničních autorů, beletrie, 

naučná literatura, ale i poměrně velký počet knih pro děti různých věkových kategorií. Do 

knihovny vám ale mohu díky mimoknihovní výpůjční službě objednat i knihy, které ve 

stálém ani výměnném fondu knihovna v Radiměři nemá. 
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V knihovně můžete využít i bezplatný přístup k internetu, čeká na vás příjemné prostředí, 

kde si můžete knihy nejen půjčit, ale také zde posedět s kávou nebo čajem a do knížek se 

začíst. 
 

V dalším období bych ráda v knihovně uspořádala opět besedu se spisovatelem a turnaj 

v PEXESU a dalších stolních hrách. Termín vám oznámím s dostatečným předstihem, 

abyste mohli PEXESO, šachy, Člověče, nezlob se a další známé hry trénovat a přihlásit se 

pak do souboje! 

Knihovna je otevřena každý lichý čtvrtek od 16 do 18 hodin! V orientaci vám pomůže 

svoz popelnic. V týdnu, kdy se vyvážejí popelnice, je otevřena knihovna :)                                                                                      

Přeji Vám krásný barevný podzim!  

                                          Petra Junková, knihovnice 
 

Pravidelné okénko v naší pivnice U Mlýna 
 

Ohlédnutí za měsícem srpnem mě opravdu těší. Víkend pečených kolen byl 

bezkonkurenční a jsme moc rádi, že Vám chutnají a vracíte se k nám.  

Mohu Vám slíbit, že v říjnu si ho zopakujeme. Bližší info, kdy to bude Vám dáme vědět. 

V tomto měsíci jste využili naše služby, co se týká narozeninových oslav, které jsme pro 

Vás nachystali, ale také půjčení sálu a salónku na celý víkend. Moc děkujeme za Vaši 

důvěru ☺  

Ale teď už k září a k tomu co nás čeká: 

V sobotu 7. 9. od 15 hod – jsme pro Vás připravili Mlynářské slavnosti – bude grilovaná  

kýta, burčák a  živá hudba – harmonikář pan Flek a kolega ze Svitav.   

V neděli 15. 9. od 16 hod budeme mít Sushi neděli a to ve spolupráci s firmou ,, Sushi 

z Hradce,,  bude nachystaný raut, kde si můžete dát co budete chtít a co máte rádi. Je nutná 

rezervace na tuto akci, a to v pivnici U Mlýna v pátek a v sobotu, kdy je pivnice v provozu 

a nebo po domluvě na tel. čísle 739 079 379. 
 

Vstupenky na představení Zdeňka Izera, které u nás bude 2. 11. 2024 jsou již vyprodané 

a moc děkujeme za Váš zájem. 
 

A teď důležité info. Od 5. 9. 2024 budou v prodeji vstupenky na Adventní koncert Leony 

Machálkové, který bude 24. 11. 2024 od 18 hod, vstupenky budou v prodeji přes 

smsticket, na úřadě Městyse Radiměř a v pivnici U Mlýna nebo na telefonním čísle 

739 079 379. Pro bližší informace sledujte naše facebookové a webové stránky a aplikaci 

Městyse Radiměř. 
 

Budeme se těšit na Vaši návštěvu a za celý kolektiv pivnice a společenského domu 

děkujeme. 

                                Lenka Klofandová, správce 
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Volby do Zastupitelstva Pardubického kraje a do 1/3 Senátu 
 

V pátek 20. září a v sobotu 21. září 2024 ve standardních hodinách (pátek 14:00 - 22:00 

hodin; sobota 08:00 - 14:00 hodin) se uskuteční volby do Zastupitelstva Pardubického 

kraje. Souběžně s volbami do Zastupitelstva Pardubického kraje proběhne v menší části 

Pardubického kraje, a to na území senátního volebního obvodu č. 44 se sídlem v Chrudimi 

a na území senátního volebního obvodu č. 50 se sídlem ve Svitavách, také I. kolo voleb do 

Senátu Parlamentu ČR, přičemž jejich případné II. kolo se bude konat v pátek 27. září 

a v sobotu 28. září 2024.  
 

V našem městysi bude zřízen 1 volební okrsek se sídlem v zasedací místnosti na úřadě 

městyse v Radiměři č.p. 170. 
 

Hlasovací lístky budou voličům dodány do domácností nejpozději v úterý 17. září 

2024, ve dnech voleb voliči mohou tyto na vyžádání obdržet přímo ve volební 

místnosti. 

V případě konání II. kola voleb do 1/3 Senátu, hlasovací lístky obdrží voliči ve volební 

místnosti (nebudou doručeny na adresu trvalého pobytu). 
 
 

Volič může ze závažných, zejména zdravotních důvodů požádat na úřadě městyse nebo na 

telefonním čísle 461 594 133, aby mohl hlasovat mimo volební místnost. Po domluvě 

přijedou 2 členové okrskové volební komise s přenosnou volební schránkou k voliči domů. 
 

V letošních volbách do krajských zastupitelstev ještě nevznikla okrskovým volebním 

komisím povinnost akceptovat prokázání totožnosti e-Občankou (komise nemá 

možnost ověřit údaje speciálními prostředky, např. čtečkou apod.). OVK tedy budou trvat 

na prokázání klasickým listinným dokladem (kartičkou nebo knížkou občanského průkazu 

či cestovním pasem). 
 

Voličské průkazy 

Voličům do Zastupitelstva Pardubického kraje - pouze státním občanům ČR s trvalým 

pobytem na území Pardubického kraje, kteří nebudou moci hlasovat ve svém 

„domovském“ volebním okrsku, bude umožněno hlasování na voličský průkaz 

v jakémkoli volebním okrsku na území Pardubického kraje. Voliči mohou žádat 

o vydání voličského průkazu u obecního úřadu (v Pardubicích u úřadu městského obvodu) 

příslušného dle místa jejich trvalého pobytu již od 12. 6. 2024, kdy byly volby vyhlášeny 

prezidentem republiky. 
 

Právo volit do zastupitelstva kraje má státní občan České republiky, který alespoň ve druhý 

den voleb dosáhl věku nejméně 18 let a je přihlášen k trvalému pobytu v obci, která náleží 

do územního obvodu kraje, (dále jen "volič"). 
 

Voličům do 1/3 Senátu se budou voličské průkazy vydávat  od čtvrtka 05.09.2024. Na 

takový voličský průkaz může volič - pouze státní občan ČR s trvalým pobytem na 

území daného volebního obvodu hlasovat pouze na území svého 

„domovského“ volebního obvodu (nejedná-li se o voliče zapsaného ve zvláštním 

seznamu u zastupitelského úřadu s bydlištěm v zahraničí, jemuž byl vydán voličský průkaz 

zastupitelským úřadem - ten hlasuje na území ČR v jím vybraném senátním volebním 

obvodu, v němž se volby letos konají). 
 

Voličem je státní občan České republiky (dále jen "občan"), který alespoň druhý den voleb 
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dosáhl věku nejméně 18 let. Ve druhém kole voleb do Senátu může volit i občan, který 

alespoň druhý den konání druhého kola voleb dosáhl věku nejméně 18 let. 
 

ZPRÁVY ZE ZÁKLADNÍ ŠKOLY 
 

Táborové poděkování  
 

Prázdniny nám utekly jako voda a já už s nostalgií vzpomínám na letošní školní příměstské 

tábory. Je úžasné, že se nám i letos podařilo úspěšně zvládnout dva táborové běhy. Úkol to 

sice nebyl vůbec lehký, ale se správným týmem nadšenců a dobrých duší se dá zvládnout 

cokoliv. Bezmála 115 dětí nám bylo velkou inspirací a společně s nimi jsme zažili krásné 

chvíle radosti, nezapomenutelné okamžiky  a zážitky, které nám už nikdo nikdy nevezme. 

O jejich blaho pečovali vedoucí i instruktoři, ve kterých jsem našla silné spojence této 

smysluplné práce. Velmi děkuji těm, kteří se starali o naše plná bříška a všem ostatním za 

podporu, důvěru, příspěvky, dary, pomoc a vlídná slova. Bez Vás všech by cesta ke 

zdárnému konci byla trnitá.  

Jste prostě jedničky!  

                                                                  S poděkováním Michaela Nečasová, ZŠ Radiměř 

      
 

RADIMĚŘSKÉ NOVINY 
 

Obchodník s plátnem Leopold Alexander Haupt 
 

O obchodu s kůží svého děda neměl Leopold Alexander Haupt ani potuchy, když v roce 1850 jej 

od svého otce Franze Leopolda převzal. Cítil se povolán na něco vyššího. To netrvalo dlouho 

a Lettmayerův podnik prodal, aby s výnosem za prodej mohl vstoupit do bankovních obchodů. 

Byl členem Moravské banky v Brně. Proti tehdejšímu trendu koupil ve velkém stylu rakouské 

státní obligace, jejichž úroky byly po běsu březnové revoluce na historickém minimu. 

V následujících letech se měly ukázat jako vysoce ziskové. 

Brzy se mohl cítit a označit jako „bohatý člověk“ a nastal čas založit rodinu a obstarat si vlastní 

dům. Jeho volba padla na Annu Antonii Henriettu, 19 letou dceru uznávaného právníka Dr. 

Eugena Schlemleina, člena Nejvyššího soudu v Brně. 23. ledna 1858 se v brněnské katedrále 

oženil. Manželé se nastěhovali do rodinné vily v městské části Křenová. 

Na radu guvernéra Moravy se Leopold rozhodl získat jednu reprezentativní nemovitost. Po 
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mnohaletých jednáních získal zámek ve Zlíně s 2400 hektary za 470 000 zlatých od vdovy po 

knížeti Güntru Stollbergovi, která se ocitla ve finančních těžkostech. Zámek a domy ve Zlíně, 

Malcově a Cecilienhofu (Německo, Postupim) byly ve špatném stavu, neboť dřívějšímu majiteli 

chyběly prostředky na údržbu. 

                                                             Zámek Zlín ve třicátých letech 20. století     
                                       

Leopold měl tři děti, Leopolda Eugena (*1859), Marianne (*1866) a Stefana Viktora (*1869). 

Nyní se rodina v Radiměři zdržovala jen několik týdnů v létě, a konečně v roce 1862 svůj 

radiměřský majetek prodal svému příbuznému Franzi Haberhauerovi (o jeho synu se již píše 

v jiném příspěvku).  

Nakonec Leopold prodal bělení plátna na ulici Cejl v Brně a rovněž vilu na Křenové, jejíž zahrada 

byla rozdělena a zastavěna více domy. Chtěl se soustředit výhradně jen na své bankovní obchody 

a statek ve Zlíně - tím končí historie rodiny Hauptových jako obchodníků s plátnem. Místo toho 

se stal členem městské rady a hospodářské komory v Brně. 

V roce 1875 byl odměněn přijetím do šlechtického stavu a v roce 1901 byl povýšen na barona. 

Od té doby užíval titul „ Haupt von Buchenrode“ 

Nyní se jeho nejstarší syn mohl přiměřeně ke svému stavu oženit. V roce1888 si vzal Augustu 

dceru barona Stummera z Tavernoku, zakladatele cukrovarnictví v Uhrách. Do svého majetku 

získal nádherný zámek svého tchána: 

                                      Zámek Tovarníky v Horním Maďarsku, dnešní Slovensko, sídlo rodu Haup-Stummer von Tavernok   
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Zámek byl v roce 1945 rozstřílen Rusy, rodina uprchla do Rakouska. Mladší syn Stefan Viktor 

studoval právo a v roce 1892 promoval ve Vídni. Na ministerstvu zahraničních věcí složil 

zkoušku diplomata. Nakonec převzal otcovský majetek ve Zlíně a Brně. V roce 1910 se stal 

říšským honorárním konzulem pro Moravu a Slezsko a v  roce 1918 rakouským velvyslancem ve 

Švýcarsku ale v roce 1920 musel toto místo opustit, neboť dle poválečné mírové smlouvy ze St. 

Germain se stal československým občanem. Stáhl se ze všech veřejných funkcích a nakonec 

emigroval do Brazílie kde v roce 1954 zemřel v Rio de Janeiro. Jeho potomci tam žijí dodnes. 

 

Dr. Gunther Schulz 

Přeložil Karel Mauer 
 

OSTATNÍ 
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INZERCE 
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